

\*La version française suit en page 3.\*

News release  
For immediate release

## **JusticeTrans launches its new study: *2STNBGN Perspectives on Access to Justice: A Legal Needs Assessment***

September 11, 2023 - JusticeTrans

**JusticeTrans is releasing today its new research report on access to justice. The report reveals the difficult situation of two-spirit, trans, non-binary and gender non-conforming people (2STNBGN) around Canada, who experience a lot of issues not only with the justice system, but also discrimination in employment, healthcare and housing.**

This study, funded by Women and Gender Equality Canada, brought together, in 2021 and 2022, a sample of just over 700 2STNBGN individuals from across the country. Its aim was to assess the needs, aspirations and issues faced by these individuals in terms of justice. The researchers made alarming discoveries: for example, 93% of the participants reported experiencing legal problems in their lifetime, with 54% experiencing five or more. A vast majority (73%) testified they faced harassment specifically targeting their 2STNBGN identity, and over 20% reported being victims of police harassment. These issues were generally more prevalent among Indigenous, racialized, immigrant, or disabled participants.

“This study confirms the many barriers to justice that 2STNBGN individuals in Canada face. The lived experiences of 2STNBGN individuals are a stark reminder that systems of oppression, including colonialism, transphobia, racism, misogyny, homophobia, ableism, and capitalism, are deeply intertwined, further marginalizing 2STNBGN people who are Indigenous, Black, POC, trans feminine, queer, disabled, sex workers, un(der)housed, substance users, or otherwise criminalized. These findings illuminate the shortcomings of the formal justice system and demonstrate a need for a more holistic approach to justice.”

-Evan Vipond, Co-Chair, Board of Directors

“As anti-trans hate continues to worryingly increase in Canada, it is also important not to lose sight of the myriad of legal issues that significantly impact 2STNBGN people that are not as visible to the general public as overt anti-trans hate. While it is undeniable that we must fight back against anti-trans measures like those that are being implemented in New Brunswick and Saskatchewan, our study demonstrates that there are a lot of issues within our existing system - ranging from lack of adequate healthcare and housing, to the lack of trust towards police and legal institutions, to the cross-cutting issue of systemic discrimination - that need attention. It is

clear that current systems are not working for 2STNBGN people and significant, if not radical, changes are needed.”

-Pierre Cloutier de Repentigny, Principal Investigator and Project Supervisor

This research report also revealed the hopes and ideals of 2STNBGN individuals, many of whom criticized law enforcement, the Canadian judicial and penal systems, and dreamed of a world without prisons and where community organizations would be adequately funded.

This study is now available online without paywall and publicly accessible.

To download the short "zine" version, click here: [FR](#) / [ENG](#)

To download the full version, click here: [FR](#) / [ENG](#)

-30-

For any further question or interview, please contact, by email:

Guillaume Bouchard Labonté (iel/they/them)

Communications manager - JusticeTrans

[guillaume@justicetrans.org](mailto:guillaume@justicetrans.org)

Communiqué de presse  
Pour diffusion immédiate

**JusticeTrans lance sa nouvelle étude : *Points de vue 2STNBNCG sur l'accès à la justice : une évaluation des besoins juridiques***

11 septembre 2023 - JusticeTrans

**JusticeTrans lance aujourd'hui son tout nouveau rapport de recherche sur l'accès à la justice. Cette étude révèle l'état de précarité des personnes bispirituelles, non-binaires, trans et non-conformes du genre (2STNBNCG) à travers le Canada. Celles-ci font en effet face à de nombreux problèmes non seulement avec le système judiciaire, mais aussi en regard de la discrimination à l'emploi, en santé et dans l'accès au logement.**

Cette étude, financée par Femmes et Égalité des genres Canada, a réuni un échantillon d'un peu plus de 700 personnes 2STNBNCG de partout à travers le pays, entre 2021 et 2022. Elle visait à évaluer quels sont les besoins, aspirations et problèmes de ces personnes en matière de justice. Les chercheurs/euses y ont fait des découvertes inquiétantes : par exemple, 93% des participant.e.s auraient fait face à des problèmes juridiques au cours de leur vie; 54% en auraient vécu cinq ou plus. Une vaste majorité (73%) a témoigné avoir été aux prises avec du harcèlement spécifique aux personnes 2STNBNCG, et plus de 20% ont dit avoir été victimes de harcèlement policier. Ces problèmes étaient généralement beaucoup plus fréquents chez les participant.e.s autochtones, racisé.e.s, issu.e.s de l'immigration ou vivant avec un handicap.

« Cette étude confirme l'existence de nombreuses barrières à la justice auxquelles font face les personnes 2STNBNCG au Canada. Les expériences individuelles de ces personnes sont un rappel brutal que les systèmes d'oppression, incluant le colonialisme, la transphobie, le racisme, la misogynie, l'homophobie, le capabilisme et le capitalisme sont profondément imbriqués les uns dans les autres, aggravant la marginalisation des personnes 2STNBNCG qui sont racisées, noires, autochtones, transféminines, queer, handicapées, travailleuses.eurs du sexe, mal-logé.e.s, utilisateur.trices de drogues ou criminalisé.e.s. Ces découvertes mettent en lumière les lacunes du système judiciaire et démontre la nécessité d'une approche plus globale de la justice. »

- Evan Vipond, vice-présidence du C.A. de JusticeTrans

« Dans un climat de haine transphobe accru au Canada, c'est également important de ne pas perdre de vue la myriade de problèmes légaux qui ont un impact significatif sur les personnes 2STNBNCG. Ces problèmes ne sont malheureusement pas aussi visibles, auprès du public, que la haine transphobe. S'il demeure clair que nous devons combattre les mesures transphobes comme celles qui ont été décrétées en Saskatchewan et au Nouveau-Brunswick, notre étude montre qu'il existe beaucoup d'autres enjeux liés à notre système - de l'accès de logement et aux soins de santé adéquats à la faiblesse du lien de confiance avec la police et les institutions légales, en passant par le problème généralisé de discrimination systémique - et que ces enjeux méritent

également notre attention. Il est clair que le système actuel ne roule pas pour les personnes 2STNBNCG et des changements radicaux doivent être opérés. »

-Pierre Cloutier de Repentigny, chercheuse principale et directeur de projet

Ce rapport de recherche a aussi révélé les espoirs et idéaux des personnes 2STNBNCG, qui ont été nombreux.ses à critiquer les forces de l'ordre, le système judiciaire et pénal canadien et à rêver d'un monde sans prisons et dans lequel les organismes communautaires seraient financés convenablement.

Cette étude est maintenant disponible gratuitement et publiquement en ligne.

Pour télécharger la version « zine » abrégée, cliquez ici : [FR](#) / [ENG](#)

Pour télécharger la version complète, cliquez ici : [FR](#) / [ENG](#)

-30-

Pour toute question ou demande d'entrevue, contactez par courriel :  
Guillaume Bouchard Labonté (iel/they/them)  
Responsable des communications - JusticeTrans  
[guillaume@justicetrans.org](mailto:guillaume@justicetrans.org)